论著

吸烟口腔白斑患者粘膜脱落细胞和外周血淋巴细胞DNA 损伤关系的研 究

孙 正1, 李宁2

11 首都医科大学附属北京口腔医院,北京 100050;21 中国预防医学科学院营卫所,北京 100050 收稿日期 1999-1-10 修回日期 1999-10-3 网络版发布日期:

目的与方法:本文对54 例口腔白斑患者(均为吸烟者)进行了口腔脱落粘膜细胞微核和外周血淋巴细胞微 核及染色体畸变率检测。结果:吸烟的口腔白斑患者口腔脱落粘膜细胞微核细胞率和外周血淋巴细胞微核细胞率 及染色体畸变率均显著高于正常人,且口腔白斑病损区的脱落粘膜细胞微核细胞率的变化与口腔白斑病变程度相 关,正常区粘膜脱落细胞微核细胞率的高低与外周血淋巴细胞微核细胞率呈正相关。结论:结果表明,口腔白斑病损

区脱落粘膜细胞微核细胞率可反映组织病变程度,用口腔脱落粘膜细胞微核细胞率替代外周血淋巴细胞微核反映 机体接触致癌物水平更简便易行。

口腔白斑 微核 染色体畸变 关键词

STUDIES ON DNA DAMAGE OF ORAL MUCOSA CELLS AND PERIPHERAL BLOOD LYMPHOCYTES IN SMOKINGORAL LEUKOPLAKIA PATIENTS

SUN Zheng1 , LI Ning2

1. Beijing Hospital f or S tomatologe, Capital University of Medical China; 2. Instit ute of N ut rition and Food ▶ Email Alert Sciences , Beijing 100050 Hygiene , Chinese Academy of Preventive Medicine , Beijing 100050 , Chi na

Abstract Purpose and Methods: The incidence of micronucleated cells in exfoliated oral mucosa cells and the in2 cidence of micronucleated cells and chromosome aberration in peripheral blood lymphocytes of 54 smoking oral leukoplakia patient s were examined. Results: The result s showed that the incidence of micronucleated cells in exfoliated oral mucosa cells, the incidence of micronucleated cells and chromosome aberration in peripheral blood lymphocytes of smoking oral leukoplakia patient s were significantly higher than those of healthy persons; the in2 cidence of micronucleated cells in exfoliated oral mucosa cells of lesion mucosa had a positive correlation with the degrees of oral lesions, and the incidence of micronucleated cells in exfoliated oral mucosa cells of normal mucosa had a positive correlation with the incidence of micronucleated cells in peripheral blood lymphocytes. Conclu2 sion: It is concluted that the incidence of micronucleated cells in exfoliated oral mucosa cells of lesion mucosa may reflect the degrees of oral lesions, and it is simple and economical to use the incidence of micronucleated cells in exfoliated oral mucosa cells of normal mucosa to substitute peripheral blood lymphocytes in reflecting DNA damage levels of body exposure to carcinogens.

Keywords Oral leukoplakia micronuclei chromosome aberration

DOI

扩展功能

本文信息

- ► Supporting info
- ▶ [PDF全文](79k)
- ▶[HTML全文](0k)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架

相关信息

- ▶ 本刊中 包含"口腔白斑"的 相关 文章
- ▶本文作者相关文章
- 孙正 李宁